
اعت��راض ه�ا، 
شیوا نوروزی
      گزارش

اظه�ارات ضد و 
نقیض و مخالفت 
باش�گاه ها، فوتبال ای�ران را یک ب�ار دیگر به 
حاشیه کشانده است. در روزهایی که ویروس 
کرونا و جلوگیری از انتشار آن ورزش جهان را 
تح�ت تأثی�ر ق�رار داده در کش�ورمان تمام 
حواس ه�ا معط�وف ب�ه معترض�ان برگزاری 
بازی های باقی مانده لیگ برتر فوتبال شده و 
مخالفان برای آنکه به هدف ش�ان برسند پای 
خانواده، مشکلات اقتصادی و تست های مثبت 
کرونای اعضای تیم ها را وس�ط کش�یده اند.

جزو عجایب است؛ تمرینات تیم ها شروع و تاریخ 
آغاز دوباره رقابت های فصل نوزدهم مش��خص 
ش��ده اس��ت، اما تعداد زیادی از تیم ها کماکان 
آس��مان و ریس��مان می بافند تا عالم و آدم را با 
خطرات کووید19 آشنا کنند. تا جایی که چهار 
باش��گاه لیگ برتری نامه ای نس��بتاً تند به وزیر 
ورزش فرس��تادند تا برای هزارمین بار نسبت به 
از سرگیری لیگ هش��دار دهند. در صورتی که 
همین مدیران، مربیان و بازیکنان شاکی به هیچ 
صراطی مستقیم نیستند و تنها گزینه موجود روی 
میزشان مختومه اعلام کردن این فصل از رقابت ها، 

آن هم بدون معرفی تیم قهرمان است و بس!
  نگرانی های بی پایان

بس��یاری از اهالی فوتبال نگران ب��الا رفتن آمار 
مبتلایان به کرونا هس��تند. مخالفان می گویند 
با ش��روع بازی ه��ا ه��م بازیکن��ان، مربی��ان و 
دس��ت اندرکاران رقابت ها کرونا می گیرند و هم 
خانواده های شان. البته اعتراض ها چند هفته ای 
است که آغاز ش��ده و مثبت ش��دن تست چند 
نفر نمونه هایی اس��ت که می توانند به آن استناد 
کنند. روز گذش��ته باش��گاه فولاد خوزستان از 
مثبت شدن تس��ت پنج عضو این تیم خبر داد. 
گل گهر سیرجان شش مبتلا دارد، تست دو نفر 
از تدارکات پرس��پولیس نیز مثبت اعلام شده و 
در قرنطینه هستند. سایپا هم یک کرونایی دارد 
و گفته می ش��ود چهار بازیکن تراکتورسازی نیز 
مشکوک به کرونا هس��تند. همه این موارد برای 
منتقدان سازمان لیگ کافی است تا هجمه علیه 

شروع بازی ها را تشدید کنند. 
سعید رمضانی، سرپرست باش��گاه استقلال در 
تازه ترین اظهاراتش پروتکل های مصوب سازمان 
لیگ را زیر سؤال برده و آن را غیرقابل اجرا خوانده 
است: »حرف بزنیم، می گویند  دنبال بهانه هستند، 
ولی واقعاً کدام یک از ای��ن پروتکل ها قابل اجرا 
هستند. می گویند با رعایت فاصله تمرین کنید، 
مگر چنین چیزی ممکن اس��ت. می گویند باید 
هر نفر در هتل در یک اتاق باش��د، مگر می شود 
در شهرس��تان هتلی پیدا کرد که 50 اتاق خالی 
داش��ته باش��د. س��ازمان لیگ باید یک تصمیم 
عملیاتی بگیرد تا لیگ قابل اجرا باش��د.« جواد 

نکونام، س��رمربی فولاد نیز در گفت وگو با میزان 
از نگرانی اش نسبت به خانواده بازیکنان و مربیان 
گفت: »قطعاً مخالف برگزاری مسابقات هستم. 
دغدغه اصلی ما خانواده هایمان هستند. دو فرزند 
کوچک دارم و خیلی ها ش��رایط من را دارند. اگر 
اتفاقی برای یکی از اعضای خانواده فوتبالی ها رخ 
دهد، چه کسی پاسخگو است«. فرهاد حمیداوی، 
مالک باش��گاه ش��هرخودرو دوباره مخالفتش را 
اعلام کرد: »ما زیرساخت ها و امکانات لیگ های 
اروپایی را نداریم. از همه عزیزان فوتبال خواهش 
می کنم مدام نگویند بوندس لیگا ش��روع ش��ده 
است. دورتموند سه زمین تمرین کنار هم دارد که 
در هر کدام از آنها شش نفر تمرین می کنند. تیم 
شهرخودرو در رتبه پنجم لیگ فوتبال این مملکت 

است، اما یک زمین فوتبال ندارد.«
  بحران مالی!

مشکلات اقتصادی چالش دیگری است که برخی 
باش��گاه ها به آن متوسل ش��ده اند. عطا بهادری، 
رئیس هیئت مدیره باشگاه نفت مسجدسلیمان 
هم در گفت وگو با ایسنا به هزینه های تحمیلی پس 
از کرونا اشاره کرد: »همه تیم ها مشکل مالی دارند 
و این مشکلات تنها برای ما نیست. هتل تیم ها باید 
متفاوت باش��د، به جای یک اتوبوس باید از چند 
اتوبوس استفاده و پروازها چارتر شود. اینها باعث 
چند برابر شدن هزینه ها می ش��ود. ضمن اینکه 
قبل از این قضایا هم ما مشکلات مختلفی داشتیم 
و حالا هم به مش��کل ش��دید مالی برخورده ایم. 
ماجرای کرونا هم وضعیت را بدتر کرده و شرایط 

دش��واری را برای ما و برای هم��ه تیم های لیگ 
برتری به وجود آورده اس��ت.« گویا هزینه تست 
کرونا برای برخی باشگاه ها هزینه نجومی محسوب 
می شود. ایزد سیف الله پور، قائم مقام باشگاه نساجی 
خواس��تار پرداخت هزینه انجام تس��ت کرونا از 
سوی فدراسیون شد: »دوستان فرمودند هر پنج 
روز یک بار تست بگیریم. هزینه هر بار تست ۲5 
میلیون تومان می ش��ود. ما یک بار تست دادیم. 
ایفمارک، کمیته پزش��کی، فدراس��یون فوتبال 
هزینه ها را پرداخ��ت کنند، اصلًا هر روز تس��ت 
بگیرند. ما پولی نداریم که بدهیم. اسپانسر ما یک 
هواپیمایی است، الان که پروازها تعطیل هستند از 

کجا این هزینه  را پرداخت کنیم.«
  تست های ارزان

اگرچه مشکل معترضان هزینه های تحمیلی کرونا و 
ترس از این ویروس نیست، ولی فدراسیون پزشکی 
ورزشی قرار است فکری به حال هزینه تست کرونا 
کند. دیروز نشس��ت مس��ئولان این فدراسیون با 
مسئول کمیته مسابقات لیگ فوتبال برگزار شد. 
رضا سعیدی، سخنگوی فدراسیون پزشکی ورزشی 
با اش��اره به نتایج این جلس��ه گفت: »فدراسیون 
پزشکی ورزشی از محل دریافت سرانه هایی که از 
آحاد جامعه ورزشی می گیرد، بودجه ای در اختیار 
دارد که آن را به پرداخت هزینه های درمان و ارائه 
خدم��ات درمانی به تم��ام جامعه ورزش کش��ور 
اختص��اص داده، نه فقط فوتبالیس��ت ها. در حال 
حاضر هزینه تس��ت ها به صورت آزاد 600 تا 800 
هزار تومان اس��ت. قرار اس��ت با وزارت بهداشت 

رایزنی کنیم و تا جایی که ام��کان دارد کیت ها به 
شکل ارزان تر و با هزینه دولتی در اختیار باشگاه ها 
قرار گیرد.« برگزاری یا ع��دم برگزاری لیگ نکته 
دیگری بود که سعیدی به آن اشاره کرد: »وظیفه 
فدراس��یون پزشکی ورزش��ی تدوین پروتکل ها و 
دستورالعمل هاست و بحث بازگشایی و شروع لیگ 
کاملًا فنی است. تصمیم قطعی را خود فدراسیون 
و سازمان لیگ خواهند گرفت. فدراسیون پزشکی 

دخالتی در این موضوع نمی کند.«
  درخواست از باشگاه ها

سهیل مهدی، مس��ئول برگزاری مسابقات لیگ 
برتر در گفت وگویی رادیویی با تردید از نحوه انجام  
تست ها توسط باشگاه ها صحبت کرد: »پروتکل 
بهداشتی که به باشگاه ها ابلاغ شد به بوندس لیگا 
مربوط نمی ش��ود. ما دس��تورالعمل بوندس لیگا 
را خواندیم و دس��تورالعمل اجرایی مسابقات را 
مطابق با شرایط اس��تاندارد بهره  برداری کردیم، 
نه مطابق با لیگ دیگری. چیزی که اکنون جای 
بحث دارد این است که ما اصلًا نمی دانیم تستی 
که تیم ها گرفته اند، تست PCR یا تست دیگری 
است. خواهشم از تیم ها این است که این تست را 
انجام و اجازه دهند فدراسیون پزشکی ورزشی و 
ایفمارک در این بحث تصمیم گیری کنند، چراکه 
باید مطابق استانداردها باشد. در فاز تمرین اگر 
بازیکنانی که مبتلا شده اند به قرنطینه بروند و از 
تیم جدا شود، منعی برای آماده سازی تیم وجود 
ندارد، اما در فاز مسابقات موارد دیگری وجود دارد 

که باید آنها را رعایت کرد.«
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فريدون حسن

سعيد احمديان 

درآمدزايي بارسا از کرونا!
ش��یوع ویروس کرونا در ماه های اخیر باعث ضربات مالی ش��دیدی 
به تیم های بزرگ اروپایی ش��ده تا جایي که آنها از ستاره هاي ش��ان 
درخواست کرده اند با کاهش دستمزد، مدیریت باشگاه ها را برای گذر 
از این بحران دشوار یاری کنند. حالا اما باش��گاه بارسلونا ایده جالبی 
برای درآمدزایی، حتی در این شرایط داشته است. از روز گذشته سایت 
باشگاه بارسلونا فروش ماسک هایی با لوگو و رنگ لباس اول و دوم این 
باشگاه در سه طرح را آغاز کرد. هواداران می توانند برای عدم ابتلا به 
کرونا با ماسک منقش به نشان تیم مورد علاقه شان در انظار عمومی 
ظاهر شوند. این ماسک ها تا 40 بار قابلیت شست وشو دارند و با مبلغ 
18 یورو به هواداران تحویل داده مي شوند. این ماسک ها در دو سایز 
کودکان و بزرگسالان تولید شده و در صورت اس��تقبال هواداران، 9 
طرح دیگر نیز در دستور کار تولید قرار مي گیرد. زمان تقریبی تحویل 

ماسک ها هم بین سه تا پنج روز است.

ترس باشگاه های انگلیسی از ورشکستگی
اوضاع اقتصادی فوتب��ال انگلیس برخی 
از باش��گاه های این کش��ور را در آس��تانه 
ورشکستی قرار داده است. با اینکه انتظار 
می رفت مسئولان فوتبال جزیره فکری به 
حال باشگاه های ضعیف کنند، اما همچنان 
خبری از اقدام فوری آنها نشده است. مالک 
باشگاه لیگ برتری هادرسفیلد اخیراً نسبت 
به منحل ش��دن 50 تا 60 باشگاه قدیمی 
جزیره هشدار داده و با ادامه این روند تیم ها 
برای ادامه کار امیدی به آینده نخواهند داش��ت. در واقع اظهارات مالک 
هادرسفیلد یک هشدار برای کل فوتبال جزیره به شمار می رود. البته شاید 
تعداد باشگاه های متضرر از کرونا تا این اندازه هم نباشد، با این حال نمی توان 
این هشدار را نادیده گرفت. در حقیقت خیلی از این باشگاه ها برای پشت 
سرگذاش��تن کابوس نابودی نیاز به کمک های دولتی خواهند داشت. از 
همان روزهای نخست تعطیلی فوتبال هم گفتم که تأثیرات این مسئله 
در ماه های جولای، آگوست، سپتامبر و اکتبر نمایان خواهد شد. اتحادیه 
فوتبال انگلیس باید هرچه سریع تر وارد عمل شود. در وضعیت فعلی لیگ 
برتر نیز به تنهایی نمی تواند برای تیم ها کاری انجام دهد، به همین خاطر 
است که هفته گذشته پیشنهادهایی برای ارائه کمک های دولتی مطرح 
شد. استفاده از کمک های دولتی در ماه های آینده اجتناب ناپذیر خواهد بود 
و این مسئله اصلاً به سود فوتبال حرفه ای نیست. تیم ها فعلاً تمرینات شان 
را آغاز کرده اند و مرحله اول تس��ت کرونا را پشت سر گذاشته اند. منتها 
هنوز هیچ چیز مشخص نیست و مثبت شدن تعدادی از تست های انجام 
شده، نگرانی هایی را به همراه داشته است. البته این فقط در خصوص لیگ 
برتری ها صدق می کند و فعلاً برنامه ای برای تیم های لیگ یک و دو انگلیس 
در نظر گرفته نشده است. زمان به سرعت از دست می رود و هیچ نشانه ای از 

شروع دوباره لیگ های پایین تر و جان گرفتن آن تیم ها دیده نمی شود.

خود را المپیکی نمی دانستم

احتمال آغاز چرخه انتخابی کشتي از مهرماه
چرخه انتخابی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی که چندی پیش       خبر
در سمینار رؤسای هیئت های کشتی سراسر کشور به تصویب 
رسید، در صورت فروکش کردن شیوع ویروس کرونا در کشور از اوایل نیمه دوم سال جاری، اجرایی 
خواهد شد. البته هنوز هیچ تاریخی برای اجرای دقیق آن اعلام نشده و همه چیز همچنان تحت 
تأثیر کروناست، اما بر اساس گفته های محمدابراهیم امامی، سخنگوی فدراسیون کشتی پس از 
زمانبندی برگزاری مسابقات که به تازگی در نشست هماهنگی متولیان فدراسیون با اعضای کادر 
فنی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی مطرح شد، احتمال اجرای نخستین مرحله چرخه انتخابی 
از نیمه دوم مهرماه امسال وجود دارد. هرچند که همه چیز منوط به صدور مجوز آغاز فعالیت های 
کشتی از سوی ستاد مقابله با کرونا در ورزش است. با این حال می توان امیدوار بود که نخستین 

مرحله چرخه انتخابی، اواسط مهرماه در قالب رقابت های قهرمانی کشور برگزار شود.

با وجود مصدومیت س��نگین و 
دنیا حیدري
      بازتاب

جراح��ی کتف��ی که داش��ت، 
رس��یدنش به المپی��ک چیزی 
شبیه به معجزه بود، اما بهداد همه متدهای قبلی رایج در پزشکی، 
ورزشی و وزنه برداری را زیر پا گذاشت و چهار ماه زودتر از موعد به 
المپیک رسید. علاوه بر آن به رغم تولد فرزندش، پنج ماه با ایثار و 
فداکاری در اردوها ماند تا با طلای ریو به دیدن دخترش برود، اما 
آن شب در سالن طلای بهداد را دزدیدند. بسیاری اعتقاد دارند یکی 
از دو حرکت بهداد کاملًا درست بود یا به قول کافا، مسئول فنی 
مسابقات جهانی، داوران در حرکت اول سختگیرانه با این قهرمان 
ایرانی برخورد کردند و در حرکت دوم نیز خواستند جبران کنند، 
اما هیئت ژوری و داور عراق��ی در اقدامی خلاف عرف، این رأی را 
نقض کردند و نگذاشتند بهداد بعد از شکس��تن رکورد جهان و 
المپیک در حرکت یک ضرب بتواند به حداقل حقش یعنی نقره 
المپیک برسد. چند سال بعد اما در پی افشاگری شبکه آلمانی از 

وجود فساد مالی و دوپینگ سیستماتیک در فدراسیون جهانی، 
تاماش آیان رئیس فدراسیون جهانی ناچار به استعفا شد. رئیس 
فاسدی که بهداد می گوید از شب قبل آن مسابقه گفته بود که اجازه 
کسب طلا را به وزنه بردار ایرانی نمی دهد: »ما از سال ها قبل در مورد 
مش��کلات فدراس��یون جهانی صحبت می کردیم، اما بعضی ها 
نمی شنیدند یا نمی خواستند که بشنوند. ولی باز هم خدا را شکر که 
ماه پشت ابر نماند. یکی از مسئولان قبلی کمیته ملی المپیک به 
من گفت شب قبل از مسابقه من، دو ساعت با آیان جلسه داشتند 
و از آیان خواسته اند اجازه بدهد بهداد کار خودش را انجام دهد و 
ایران یک مدال طلای دیگر بگیرد، اما او قبول نکرده بود. اکنون که 
مسئولان کمیته ملی المپیک و فدراسیون جهانی تغییر کرده اند 
آن را مطرح کردم. این مسائل آدم را خیلی اذیت می کند، من هنوز 
حسرت المپیک ریو را می خورم، چون دست های کثیفی پشت 
پرده بود. اگر بهداد روی تخته می باخت، اینقدر اذیت نمی شد. از 

وقتی این حرف را شنیده ام، واقعاً حسرت می خورم.«

 افشاگری بهداد 
از حق خوری در ريو

سجاد گنج زاده موفق به کسب سهمیه 
شمیم رضوان

      چهره
المپیک ش��ده بود، اما براساس تصمیم 
جدید فدراس��یون جهانی س��همیه به 
تکواندوکاری داده می شود که بیشترین امتیاز را داشته باشد و با توجه به 
مسابقات باقی مانده این احتمال وجود دارد که پورشیب موفق به کسب تنها 
سهمیه این وزن شود. هرچند که گنج زاده، دارنده مدال طلا و نقره جهان 
می گوید که از قبل هم خودش را المپیکی نمی دانسته و آماده 
مبارزه برای کسب سهمیه است: »فکرش را می کردم با 
تعویق یک ساله المپیک، مرحله لغو شده لیگ جهانی 
کاراته وان برگزار شود. در طول برگزاری مسابقات 
کسب سهمیه المپیک اختلاف خیلی خوبی با 
رقبای داخلی و خارجی داشتم. البته عدم 
اعزام به کاراته وان ش��یلی ذهنم را به هم 
ریخت و باعث کسب نتایج ضعیف در چند 
مسابقه آخر شد. با وجود این خدا را شکر 
می کنم که هنوز فرصت کسب سهمیه را 
دارم. دوست دارم با حضور در مرحله پایانی 
سهمیه را به دست آورم و می دانم که کسب 
سهمیه در زمان فعلی لذت بخش تر است. با جان و 
دل برای کسب سهمیه المپیک خواهم جنگید و 
لحظه ای نیز پاپس نخواهم کشید. انگیزه ام 
برای موفقیت  بیشتر شده، اما المپیک تنها 

بخشی از مسیر قهرمانی من است.«

کرونا، بهانه اي برای فرار از میدان!
مخالفان همچنان برای تعطیلی لیگ برتر تلاش می کنند

کشتي فرنگي آماده آغاز اردو
حسام الدین جعفري، سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی گفت: »با توجه به 
آغاز فعالیت های برخی از رشته های ورزشی، امیدوارم به زودی شرایط برای 
آغاز اردوهای کشتی هم مهیا شود. فعلاً مثل ماه های گذشته همچنان در 
حال تدوین، برنامه ریزی و نظارت بر تمرینات بچه ها هستیم که به صورت 
انفرادی برگزار می شود. البته این روند از تعطیلی کامل تمرینات و اردوها 
بهتر است، اما به هیچ عنوان نمی تواند جایگزین خوب و مفیدی برای حضور 
فرنگی کاران در اردوی تیم ملی باش��د. برنامه خاصی برای از سرگیری و 
ش��روع مجدد اردوهای تیم ملی به ما ابلاغ و اعلام نشده، اما کادر فنی و 
فرنگی کاران از هر نظر آماده و منتظرند تا به محض صدور مجوز وارد گود 
شوند و روند همیشگی خود را آغاز کنند. با توجه به اینکه اتحادیه جهانی 
کش��تی تا اوایل تیرماه تمامی برنامه ها و رویدادهای رسمی را به تعویق 
انداخته، ما نیز برای این زمان برنامه ریزی ویژه ای انجام داده ایم تا به محض 
عادی شدن وضعیت وارد عمل شویم. در همین راستا محمد بنا هم چندی 
پیش درخواست برگزاری اردو در تیرماه را ارائه داده بود که فعلاً باید منتظر 

باشیم و ببینیم شرایط شیوع کرونا تا آن زمان چگونه خواهد بود.«

حفظ منافع يا حفظ سلامتي؟
در حالي که تصور مي شد شروع تمرینات تیم هاي فوتبال پایاني باشد 
بر انتظار علاقه مندان و هواداران فوتبال براي ش��روع مس��ابقات، اما 
بهانه جویي هاي برخي از تیم ها زیر ماسک حمایت از سلامت بازیکنان، 
ه��واداران و البته خانواده دار ب��ودن بازیکنان و تهدیدي که با ش��روع 
رقابت هاي فوتبال متوجه این خانواده ها مي شود، حالا باز هم همه چیز 

را در هاله اي از ابهام فرو برده است.
در این میان تش��کیل ائتلاف چه��ار تیم خصوصي لی��گ برتر یعني 
تراکتورسازي، ماشین سازي، ش��هرخودرو و نساجي فضا را به سمت و 
سویي دیگر برد. بر هیچ هوادار فوتبالي پنهان نیست که این چهار تیم 
چگونه خرج کرده اند تا در مسابقات لیگ برتر به نتیجه برسند و باز هم 
مشخص اس��ت که امروز در حالي دم از نگراني بابت سلامت بازیکنان 
و هواداران مي زنند که خوب  مي دانند دست ش��ان از رسیدن به جام و 
قهرماني کوتاه است. مالکان این باشگاه ها خرج کرده اند، اما حاصل این 
خرج، هزینه  هایی است که روي دست شان مانده بدون اینکه تلاش شان 
ثمري داش��ته باش��د. بنابراین بهترین گزینه تلاش براي به تعطیلي 
کشاندن لیگ است. بهانه هم بهانه عامه پس��ندي است »خطر شیوع 
بیشتر بیماري« و مبتلا شدن بازیکنان و هواداران. جالب اینجاست که 
این نگراني فقط در خصوص تیم هاي فوتبال این باشگاه ها وجود دارد، 
اما کارگران و زحمتکشان کارخانه هاي تراکتورسازي، ماشین سازي، 
شهرخودرو و نساجي ظاهراً از دید آقایان مالک در خطر ابتلا به کرونا 
قرار ندارند، پس باید در محل کارشان حاضر شوند، اما فوتبالیست هاي 

نازپرورده آقایان نباید در خطر قرار بگیرند.
بعد از تلاش این چهار باشگاه باید به بهانه هاي جسته و گریخته دیگر 
تیم ها، بازیکنان، سرپرستان و مربیان آنها درباره به تعطیلي کشاندن 
لیگ، آن هم بدون مش��خص کردن قهرمان اشاره کرد. یکي مي گوید 
که شروع لیگ باعث به خطر افتادن خانواده هاي ما مي شود، انگار بقیه 
اقشار جامعه خانواده ندارند. اقشاري که براي س��رپا ایستادن در این 
وانفساي اقتصادي چاره اي جز کار کردن در محیط هاي پرخطر ندارند. 
آن دیگري مي گوی��د هیچ کدام از پروتکل ها قابل اجرا نیس��ت. جالب 
اینکه همین افراد براي خرید، رفت وآمد و بقیه امور حتي پا روي اجراي 
پروتکل هاي بهداشتي مي گذارند، اما براي اجراي آنچه بابتش میلیاردي 
پول مي گیرند تا زندگي معمولي شان بگذرد، بهانه جویي مي کنند و از 

زیر کار درمي روند.
یک س��ؤال مهم از تمام آنهایي که براي ش��روع رقابت هاي لیگ برتر 
بهانه تراشي مي کنند؛ اینکه اگر تیم هاي شان صدرنشین بودند یا حتي 
اختلاف کمي با صدر جدول داش��تند هم باز به این راحتي از تعطیلي 

لیگ حرف مي زدند؟ 
مالکان چهار باشگاهي که ائتلاف تشکیل داده اند بر این باورند که باید 
چهار تیم اول لیگ به مسابقات فصل آینده لیگ قهرمانان آسیا اعزام 
ش��وند، در حالي که اختلاف امتیاز تیم دوم ج��دول با تیم هفتم فقط 

چهار امتیاز است.
 آنها این فاصله ناچی��ز را نمي بینند )البته خود را ب��ه ندیدن زده اند(، 
اما معتقدند تیمي را که با فاصله 10 امتیازي صدرنش��ین است نباید 
در ص��ورت تعطیلي مس��ابقات به عن��وان قهرمان معرفي ک��رد. این 
سیاس��ت یک بام و دوهواي آقایان باعث مي ش��ود که بیشتر از قبل به 
بهانه جویي هاي بي منطق آنها ش��ک کنیم. رقباي تیم صدرنشین هم 
به صورت طبیعي باید از این بهانه جویي ه��ا حمایت کنند. به هر حال 
اختلاف امتیاز دورقمی صدرنشین با بقیه تیم ها و بازي هاي نسبتاً آسان 
باقي مانده این تیم در هفته هاي پیش رو باعث مي شود که این تیم در 
صورت کسب چند پیروزي پشت س��ر هم قهرماني خود را خیلي زود 
قطعي کند، مسئله ای که اصلًا به مذاق تیم هاي رقیب خوش نمي آید. 
بنابراین طبیعي است که از تلاش براي به تعطیلي کشیده شدن لیگ 
استقبال کنند و حتي در این میان از هوادار، خانواده و سلامت عمومي 

هم مایه بگذراند.
اتفاق خوبي نیست، در حالي کشورهایي که به مراتب بیشتر و بدتر از 
ایران درگیر این بیماري هستند، فوتبال ش��ان را آغاز یا تاریخ قطعي 
شروع آن را اعلام می کنند که اینجا برخي تیم ها فقط و فقط براي اینکه 
منافع خود را حفظ کنند با شعار حفظ سلامتي و بازي با افکار هواداران 

فوتبال بر طبل تعطیلي لیگ می کوبند.

حاشیه ای بر قراردادهای میلیاردی والیبالی ها
ريخت و پاش از بیت المال برای قهرمانی!

با لغو لیگ ملت ها، المپی��ک توکیو و برنامه خال��ی بازی های ملی، نگاه 
والیبال دوستان کشورمان در س��ال 99 تنها به لیگ والیبال خواهد بود، 
رقابت هایی که فدراس��یون والیبال از برنامه ریزی ب��رای برگزاری آن در 
ش��هریورماه خبر داده تا این هفته ها تکاپوی باشگاه ها برای جذب مربی 
و بازیکنان مورد نظرشان برای حضور پرقدرت در این مسابقات که سال 
گذشته نیمه تمام باقی ماند، آغاز شود. در شرایطی این روزها بازار نقل و 
انتقالات لیگ والیبال داغ است که مانند فصل های اخیر باز هم قراردادهای 
میلیاردی والیبالیست ها خبرساز شده است، اتفاقاتی که نشان می دهد 
گویا تنها اسم فوتبال بد دررفته است و والیبالی ها هم در قراردادهای شان 
دست کمی از فوتبالی ها  ندارند و در والیبال هم تیم های دولتی با توجه به 
استفاده از بیت المال در بستن قراردادهای میلیاردی، دیگر تیم ها را جا 
گذاشته اند و با ارقام سرسام آور به دنبال نام های بزرگ والیبال هستند تا در 

فصل پیش روی لیگ والیبال، تیم پرستاره ای را برای قهرمانی ببندند.
  قراردادهای میلیاردی از جیب معلمان

تا یک دهه پیش خبری از رد و بدل شدن پول های میلیاردی در والیبال 
نبود و تنها در فوتبال بود که با توجه به هزینه باشگاه های دولتی از بودجه 
عمومی و بیت المال، قرارداد میلیاردی باب بود، طوری که رش��ته های 
دیگر مانند والیبال حسرت رقم های قراردادهای امضا شده فوتبالیست ها 
را می خوردند. از ابتدای دهه 90 و اوج گیری والیبال با ولاسکو، این رشته 
ورزشی با یک رشد موشکی از یک تیم درجه دو آسیایی به جمع 10 تیم 
برتر دنیا رسید تا با این پیشرفت خیره کننده، این رشته ورزشی سری 
میان سرها درآورد و والیبالیست ها هم موفقیت های فوق العاده شان برابر 

غول های والیبال دنیا، هم رده با فوتبالی ها دیده شود.
روند صعودی والیبال در کنار تیمداری بانک س��رمایه در لیگ والیبال 
سبب ش��د پای قراردادهای میلیاردی هم به والیبال باز شود. هرچند 
بعدها مشخص شد بذل و بخشش های این تیم از فساد صندوق ذخیره 
فرهنگیان سرچشمه می گرفته است. با این حال بانک سرمایه توانست 
در ریخت و پاش هایی عجیب با جذب اکثر ملی پوشان با قراردادهایی 
نزدیک به ۲ میلیارد در سال های 94، 95 و 96 سه دوره متوالی قهرمان 
لیگ ایران شود. این تیم در ادامه در سال 96 با رو شدن فساد صندوق 
ذخیره فرهنگیان منحل شد تا مشخص شود که حیف و میل های این 
باشگاه که احمد سعادتمند، مدیرعامل فعلی باشگاه استقلال را بالای 
سرش می دید، ریشه در یک فساد بزرگ دارد و این تیم از جیب فرهنگیان 

در والیبال دست به چنین هزینه های هنگفتی می زده است.
البته باشگاه بانک سرمایه منحل شد، اما دیگر قراردادهای میلیاردی در 
والیبال باب شده بود و در این بین تیم های دولتی سردمدار بودند، مانند 
ولخرجی های باشگاه پیکان که متعلق به شرکت خودروسازی ایران خودرو 
که سال 95 برای جذب سعید معروف ۲ میلیارد هزینه کرد. هزینه هنگفتی 
که البته سودی برای این تیم پرستاره و پرخرج نداشت و آنها نتوانستند 
باز هم در لیگ والیبال در سال 95 بانک سرمایه، حریف شان را پشت سر 

بگذارند و با وجود چنین هزینه هایی از بیت المال قهرمان نشدند.
  سایپا، بانک سرمایه 2 می شود؟

در شرایطی گفته می شود که فصل جدید لیگ والیبال از شهریورماه و دو 
ماه زودتر از سال های گذشته آغاز خواهد شد که امسال هم هرچند دیگر 
خبری از ریخت و پاش های بانک س��رمایه از جیب فرهنگیان و ریختن 
آن به جیب والیبالی ها نیس��ت، اما همچنان برخی باشگاه های دولتی با 
هزینه های هنگفت از بیت المال با قراردادهای میلیاردی با بازیکنان مد 
نظرشان به دنبال قهرمانی هستند. اگرچه امسال پیکانی ها ترجیح داده اند 
مانند چند فصل گذشته به جای هزینه پول های کلان، روی استفاده از 
جوانان، تیم ارزانی را راهی لیگ کنند، اما در آن س��و رقیب ایران خودرو، 
یعنی سایپا با مدیرعاملی حبیب کاشانی که سابقه تیمداری در فوتبال را 
هم دارد، برخلاف چند فصل گذشته با تغییر رویکرد با هزینه ای نزدیک به 
10 میلیارد به دنبال بستن یک تیم پرستاره برای فصل جدید لیگ والیبال 
است. تغییر سیاست های باشگاه دولتی سایپا که به نظر می رسد ارتباط 
مستقیمی با حضور کاشانی به عنوان یک مدیر فوتبالی در والیبال دارد، 
سبب شده این تیم خودروساز یکی از پرخرج ترین تیم های باشگاهی فصل 
جاری لیگ والیبال باشد که با هدایت مصطفی کارخانه می تواند گران ترین 
تیم فصل جاری لیگ والیبال نام بگیرد و قراردادهای میلیاردی آن سبب 

شده ملی پوشان راه شان را به سمت این تیم کج کنند.
ش��هرداری ارومیه هم دیگر تیمی اس��ت که مانند س��ال های اخیر با 
وجود بدهی های انباشته با پیمان اکبری با جذب بازیکنان میلیاردی 
که هزینه های آن از جیب مردم و بیت المال تأمین می ش��ود، به دنبال 
قهرمانی در لیگ والیبال اس��ت. هدفی که در س��ال های اخیر با وجود 

ریخت و پاش های زیاد به آن نرسیده اند.

گری نويل 
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